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Tak, jako rok předešlý končil, tak i rok 2021 začínal.  Muzeum bylo pro veřejnost zcela 

uzavřeno, a kdy budou proti pandemická opatření uvolněna a muzeum otevře svoje brány pro 

návštěvníky, nebylo jasné ani po konci prvního čtvrtletí. Stav, který se znovu opakoval, o 

kterém jsme si v roce loňském mysleli, že už je za námi, byl opět zde. Opět proběhla řada 

jednání, kde vedení muzea řešilo se zástupci kulturních spolků, organizací i jednotlivci jak se 

postavit k tomu, že v podstatě neexistuje žádný termín, ke kterému můžeme upínat svoje 

plány na akce a výstavy.  Jak měsíce ubíhaly, tak se postupně posouvaly i plány na tradiční akce 

jarních měsíců, u který to bylo možné, tak se staly pro letošek akcí podzimní, ty, u kterých to 

možné nebylo, byly bez náhrady opět zrušeny. S koncem prvního pololetí, přicházela i naděje, 

že se snad situace opět stabilizuje a muzea budou moci fungovat pro veřejnost v téměř 

obvyklých mantinelech, byť rámovaných různými epidemiologickými a hygienickými 

nařízeními. 

Ve druhém čtvrtletí byla uskutečněna jednání s Asociací přátel vojenské historie, kde byl 

potvrzen termín pro konání historických slavností, byť v podobě  redukované, vzhledem 

k omezenému rozpočtu. Proběhlo i jednání a potvrzení spolupráce s Jupiter clubem, a některé 

z akcí Evropského filozofického festivalu se opět přesunou do zdí zámeckých. Dále byla 

potvrzena spolupráce s floristou Slávkem Rabušicem, který svými květinovými vazbami zpestří 

nově připravovanou akci Podzim na šlechtickém sídle.  

Od září se také rozběhla i výstavní činnost.  O úvod opožděné výstavní sezóny, právě v rámci 

konání EFF, se postaral výtvarník Borek Vytlačil z Křižanova. Následovala také jednání o  

výtvarných výstavách reprezentujících tvorbu velkomeziříčských autorů a to šperkaře Mirka 

Štěpánka a malíře Bořka Pejchala.  

Dominantní záležitostí, kterou se téměř až do otevření muzea, zabývala ředitelka, bylo jednání 

se zástupci rodiny Podstatzkých. Jak se již ukazovalo v závěru roku 2020, bylo třeba vyřešit 

problém, který nastal po restituci zámeckého mobiliáře, neboť staronoví majitelé trvali na 

tom, že navrácené předměty chtějí téměř všechny zpřístupnit veřejnosti. Pro muzeum to 

znamenalo jediné, rozhodnout, jaká část muzejní expozice ve 2. patře bude obětována, aby 

mohla vzniknout expozice nová, reprezentující sbírky majitelů zámku.  

Jednalo se o velmi nelehký úkol, kdy bylo třeba uvážlivě vyhodnotit, jaké expozice zachovat, 

v potaz bylo nutno vzít i finanční náklady, které tím vzniknou, a se kterými rozpočet muzea 

původně vůbec nepočítal.  

Za účasti pana Jana Podstatzkého a jeho syna Karla bylo také třeba prodiskutovat novou 

nájemní smlouvu, v ní zohlednit i to, že některé prostory již nebudou sloužit potřebám muzea, 

byť i nadále budou sloužit pro návštěvníky. Dále najít konsenzus v otázce finančních představ 

o nájmu za prostory využívané muzeem, neboť na počátku jednání se názory obou stran 

značně rozcházely. 

Koncem měsíce ledna byl stanoven předběžný plán, v jakých termínech budou probíhat 

jednotlivé deinstalační práce v expozicích 1. a 2. patra, a předběžný scénář nových expozic. 
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Také bylo vyhodnoceno, které místnosti se neobejdou bez nové výmalby, a jak bude probíhat 

následná instalace exponátů. 

Jednání v druhém pololetí roku byla soustředěna na bezproblémové uskutečnění podzimních 

akcí. S Jupiter clubem byly projednány požadavky na konání Evropského festivalu filozofie 

v prostorách zámku. Se zástupci České asociace vojenské historie byly průběžně řešeny 

všechny požadavky v souvislosti s konáním historických slavností. Vedení muzea se několikrát 

sešlo i s kolegy v rámci Asociace muzeí a galerií, se kterými byly konzultovány zkušenosti 

ohledně čerpání finančních prostředků COVID kultura.  

Se zástupci Letohrádku Mitrovských byla dohodnuta výstavní spolupráce na počátek roku 

2022.  Pokračovala i propagační spolupráce se sdružením Objevuj památky, v rámci které, 

proběhlo i několik neformálních setkání.  

Opět jsme byli osloveni kolegy z Muzea Brněnska s žádostí o výstavní spolupráci na výstavě 

Nezkrotná obloha: Dravci české krajiny, která proběhne v prvním pololetí roku 2022. 

Pro nově připravovanou akci Podzim na šlechtickém sídle byli kontaktováni možní vystupující, 

kteří by se podíleli na jejím programu. Bohužel z epidemiologických důvodů musela být opět 

zrušena.  

I v druhém pololetí proběhl nespočet jednání s majiteli objektu, na kterých byly řešeny 

provozně – technické záležitosti. Jednalo se o drobné opravy vzniklé s užíváním objektu, ale i 

o požadavky na rozšířenou otevírací dobu muzea v souvislosti s konáním jednotlivých 

kulturních akcí. Často bylo řešeno i konání svatebních obřadů, neboť na muzeum se obracejí i 

zájemci o konání obřadu v zámeckém parku či zahradě. 

Se zástupci Národní památkové péče proběhla schůzka ohledně nového celostátního 

výstavního projektu, který bude spuštěn počátkem roku 2023. Byl projednán způsob možné 

spolupráce a Muzeum Velké Meziříčí bude zařazeno se svým projektem do celostátního 

kalendáře akcí.  

Se zástupci ÚZSVM Žďár nad Sázavou bylo několikrát jednáno o vyřazení dalších položek ze 

seznamu státního majetku. Jednalo se o předměty, které již muzeum nevyužívá, a tak bylo 

rozhodnuto o jejich vyřazení. Na počátku roku 2022 by mělo být předáno a odvezeno několik 

desítek položek. Dále bylo rozhodnuto, že v průběhu roku 2022 proběhne další vyřazení 

nepoužívaného státního vybavení, a to které muzeum dosud využívá, bude muzeu odprodáno 

za zůstatkovou cenu. Ideálně do konce roku 2022 bude veškerý státní majetek ve správě 

ÚZSVM vypořádán. 
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Deinstalace stávajících expozic 2. patra a budování nových 

Vestibul 2. patra 

 

Stav vestibulu 2. patra před započetím prací 

 

První velké práce začaly v polovině února ve vstupním vestibulu druhého patra, kde byly 

doposud vystaveny plastiky od sochaře Jiřího Marka.  Díla velkomeziříčského rodáka byla 

odborně sejmuta, zabalena a převezena do nově pronajatých prostor, neboť depozitář muzea 

v budově zámku již nebyl schopen takové objemné předměty pojmout. Jednalo se o plastiku 

Vlastenec o rozměrech 250 x 430 cm a tři zastavení křížové cesty, každé o rozměrech 125 x 

160 cm. Ostatní z odstraněných předmětů se podařilo uskladnit v zámeckém depozitáři. 

 

Snímání největší plastiky Jiřího Marka - Vlastenec 
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Vzhledem k tomu, že nosné konzoly jednotlivých plastik bylo nutno ze zdi vysekat, tak se zdi 

vestibulu bez nové výmalby neobešly. Následně bylo ještě rozhodnuto o výmalbě celého 

vstupního schodiště, neboť rozdíl mezi nově vymalovanými plochami, a těmi se starou 

výmalbou byl tak markantní, že jej nešlo přehlédnout. Po dostatečném vyzrání maleb byly do 

vestibulu postupně instalovány exponáty. Bylo rozhodnuto, že sem bude umístěna galerie 

rytířů Řádu Zlatého rouna, část obrazů byla přemístěna z vestibulu v 1. patře, část je vystavena 

po velmi dlouhé době, neboť byla v depozitáři. Dále v přilehlé chodbě byly instalovány některé 

z obrazů vrácených v restitučním řízení. Instalace byla doplněna o komody a skříně ve stylu 

biedermeier.  

Nově byl do prostor položen i koberec, neboť ten předešlý byl pořízen v roce 1995, a 

nekorespondoval ani barevně.  

 

 

Sejmutá plastika Vlastence, připravená na přesun do depozitáře 
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Vestibul 2. patra po dokončení instalace, část s galerií rytířů Řádu Zlatého rouna 

 

 

 

Přiléhající chodba kde byly nově instalovány šlechtické portréty a barokní skříně 

 

 

 



7 
 

Expozice pozemních komunikací 

Vzhledem k tomu, že expozice pozemních komunikací byla v místnostech, do kterých se vchází 

z vestibulu 2. patra, tak bylo rozhodnuto o jejich zrušení, neboť obsahově nekorespondovaly 

s novou instalací. Jednalo se celkem o dvě místnosti, v té větší vznikla nově expozice militárií, 

ta druhá, menší padla za oběť nedostatku skladovacích prostor, takže do ní byl soustředěn 

nepoužitý výstavní mobiliář, který byl stažen ze zrušených expozic. 

 

Orientální sbírky 

Součástí vraceného zámeckého mobiliáře byly i orientální sbírky, které byly taktéž převážně 

původně umístěné v depozitáři. Pro ně byl vyčleněn prostor, kde původně byla umístěna 

expozice letce Jana Čermáka.  

 

Místnost č. 1 

Tato prostora sloužila dlouhou dobu ke skladování předmětů, které byly vyčleněny ze sbírek 

muzea, neboť se jednalo o původní zámecký mobiliář. 

Vzhledem k tomu, že také přímo navazuje na vestibul, tak i ona byla využita pro instalaci 

vrácených předmětů. Jedná se o jednu z největších zámeckých místností, s krásným 

přirozeným světlem.  

 

 

Stav před započetím prací 
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Část skladovaných předmětů byla ponechána, a doplněna o obrazy ze zámeckých sbírek, do 

skříní byl instalován porcelán. Ve výklenku nalevo ode dveří byla na míru zhotovena policová 

skříň, ve které byly umístěny dobové poháry a korbele.  

Byla také odstraněna dřevěná přepážka, díky tomu je možno procházet do vedlejší místnosti, 

kde je umístěna sbírka orientu. Bohužel se nezachovalo původní ostění dveří, takže muselo 

být zhotovena jeho replika a bylo nutno doplnit výmalbu jedné ze stěn. 

Stav původního koberce byl dobrý, takže mohl být ponechán. Nebylo nutné řešit ani osvětlení, 

neboť zůstalo zachováno původní, které bylo pořízeno pro expozici Jiřího Marka. 

 

 

 

Celkový pohled na místnost č. 1, která dříve sloužila jako depozitář vyčleněných 

předmětů na restituci 

 

Deinstalace expozic 1. patra a budování nových 

Rozsáhlou proměnou prošly i expozice patra prvního. I když v nich byl instalován původní 

zámecký mobiliář, tak část z něj byla použita pro instalaci druhého patra, část byla nově 

doplněna z předmětů vrácených v restituci.  

Část prostor musela projít výmalbou, neboť po sejmutí obrazů, které visely na stěně téměř 

padesát let, nebylo možné je ponechat bez odborného zásahu malíře. Obnoveno bylo v jedné 

místnosti také dřevěné táflování, v jedné místností byl nově restaurován lustr, jinde prošly 

odborným zásahem zrcadla či stolní lampy. 
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Vestibul  

Část z předmětů umístěných po dlouhá léta v prostorách vestibulu byla přesunuta do 2. patra. 

Vzhledem k jeho výškovým poměrům, bylo pro provedení výmalby nutno postavit lešení. Tak, 

jako v patře druhém muselo být nově vymalováno i schodiště navazující na vestibul. 

 

 

 

Důkladným vyčištěním prošly i kamenné prvky v místnosti, dřevěné táflování bylo doplněno o 

nově zhotovený stojan na dřevcové zbraně. Část vystavených předmětů spatřila světlo světa 

po dlouhém pobytu v muzejním depozitáři. 

 

 

 

Vestibul 1. patra po obnově 
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Ložnice 

Další z místností, která prošla výmalbou a následnou úpravou, byla ložnice. Tato prostora, ve 

které během císařských manévrů v roce 1909 přespal císař František Josef I., byla pořád jakousi 

„provizorní“. Více než padesát let nevymalovaná místnost působila velmi ponuře, a nepřidalo 

jí na kráse ani nevyhovující osvětlení.  

 

Taneční sál 

Další z místností, které prošly velmi výraznou proměnou. I tento prostor nešlo ponechat bez 

nové výmalby, neboť několik portrétů z galerie předků, visící zde dlouhodobě, bylo 

přestěhováno jinam. Na nové výmalby navázal i nový nátěr dřevěného táflování, včetně nátěru 

dveří.  

Byl zde soustředěn soubor portrétů převážně Lobkoviců a Lichtensteinů. Část zámeckého 

mobiliáře byla opět instalována nově, původně byla umístěna ve veřejnosti nepřístupných 

prostorách.  

Celou expozici vhodně doplňují i nově pořízené textilní závěsy, které nahradily ty původní, 

zcela zničené.  

 

Salon Podstatzkých – Lichtensteinů 

Zcela jiný je po reinstalaci bývalý orientální salón. Původní vybavení bylo téměř beze zbytku 

přesunuto do 2. patra, takže prostor byl vybaven zcela předměty z restituce. Část z nich, jako 

zrcadla a svícny prošly odborným restaurováním. 

Nově jsou vystaveny i portréty posledních majitelů zámku Jana Podstatzkého-Lichtenstein a 

jeho manželky Anity, rozené hraběnky de Lorgeril. 

Tento salon uzavírá i prohlídkový okruh prvního patra a spolu se dvěma předešlými slouží 

majitelům zámku i k soukromým účelům. Některé z předmětů pocházejí z pozůstalosti 

Františka Podstatzkého-Lichtenstein. 

Po skončení prací v expozicích bylo třeba přepracovat texty pro průvodce. Některé ze 

šlechtických salonů v prvním patře byly zcela přestěhovány a vybudovány úplně nově. Došlo 

také k různých přesunům a výměnám drobných exponátů, což bylo vše třeba v textu zohlednit. 

Prohlídku druhého patra bylo také třeba uchopit jiným způsobem a zohlednit ve výkladu zcela 

nový začátek muzejních expozic. Texty jsme nechali přeložit do angličtiny a němčiny, abychom 

byli schopni poskytnout dostatečné informace také zahraničním návštěvníkům. 
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Personálie 

Počátkem roku byla předána ředitelce muzea žádost o odchod do důchodu k 30. červnu 2021, 

a to odbornou pracovnicí PhDr. Marií Ripperovou na pozici archivář-regionalista-historik. Bylo 

rozhodnuto, že k tomuto datu bude stávající historičce muzea odchod do důchodu umožněn, 

a na její místo nastoupí kolegyně Mgr. Lucie Pavelcová, která několik let pracovala v muzeu na 

pozici dokumentátor-propagační pracovník-lektor, a díky dosaženému vzdělání, MU obor 

historie, může danou pozici převzít. Vzhledem k tomu, že jí část předcházejícího úvazku 

zůstane, bude ji ještě v archivu doplňovat kolegyně Dana Cejnková, která se bude věnovat 

vyhledávání zpracovaných materiálů a jejich předkládání badatelům. 

Uvolněná pracovní pozice dokumentátor-propagační pracovník-lektor bude v průběhu roku 

obsazen vhodným kandidátem. 

Od ledna do května bylo muzeum v důsledku epidemiologické situace uzavřeno, potřeba 

obsazení průvodcovským míst tedy vyvstala až v měsíci červnu. Podařilo se nám navázat 

spolupráci s Obchodní akademií a Hotelovou školou Třebíč, která hledala pro studující v oboru 

cestovního ruchu praxi. Dva z jejích studentů po celý červen vykonávali praxi na pozici 

průvodců. Teprve od měsíce července jsme přijali další čtyři brigádníky, kteří se střídali a 

zabezpečovali provoz pro návštěvníky až do konce září. I zde byl proces zaškolení rychlý, neboť 

se jednalo o studenty, kteří zde již v předešlých letech působili jako průvodci. 

Uvolněnou pracovní pozici dokumentátor-propagační pracovník-lektor se do konce roku 

nepodařilo obsadit, neodkladné úkoly byly dočasně převedeny částečně na historičku a 

částečně na ředitelku muzea. V prosinci bylo rozhodnuto, že pracovnice, která na muzeu 

necelé dva roku působila jako pokladní-lektor, bude od ledna 2022 převedena na tuto 

neobsazenou pozici a pro sezónu 2022 bude přijat nový pokladní-lektor. 

 

 

Odborná setkání 

Pracovníci muzea se i letos v rámci možností účastnili odborných seminářů a školení, či setkání, 

která se uskutečnila pod hlavičkou Kraje Vysočina, Ministerstva kultury, nebo Asociace muzeí 

a galerií.  

Objevuj památky (červen - zámek Boskovice, říjen - Muzeum Velké Meziříčí) 

Hned dvě setkání se v uplynulém roce uskutečnila v rámci projektu Objevuj památky, který má 

za sebou již čtvrtý ročník. 

V červnu bylo uspořádáno šesté setkání na zámku v Boskovicích, kde byla představena 

plánovaná aktualizace webových stránek. Zástupci zapojených objektů se seznámili 

s propagačními akcemi v tisku a rozhlase, v roce 2021 to byly tipy na výlet s princeznou 

Arabelou. Projekt navázal spolupráci s Českým rozhlasem, časopisy a v jednání je rovněž pořad 

v České televizi. Část prezentace byla věnována také sociálním sítím. Projekt se prezentuje na 
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Facebooku, Instagramu a na Youtube. Každý zapojený objektu může v hlavní sezoně zaslat 4 

příspěvky na každou ze sítí, mimo sezonu pak počet není omezen. Facebook sleduje cca 12 

tisíc lidí, Instagram zhruba 2 200. 

Sedmé setkání se v měsíci říjnu uskutečnilo v prostorách velkomeziříčského muzea, kde se 

sešli zástupci zhruba čtyř desítek objektů. V průběhu jednání byla zhodnocena uplynulá 

sezona, nad níž převzala patronát představitelka princezny Arabely Jana Nagyová. Byly 

představeny jednotlivé marketingové kampaně a motivační program pro návštěvníky a byl 

nastíněn výhled do pátého ročníku. Kromě samotného setkání jsou pro účastníky důležité také 

kontakty, které mohou navázat s kolegy napříč celou republikou. Závěr setkání pak patřil 

komentované prohlídce zámeckých a muzejních expozic. 

 

Setkání majitelů a provozovatelů hradů a zámků kraje Vysočina (červen - zámek Herálec) 

V pořadí již druhé setkání majitelů a provozovatelů hradů a zámků Kraje Vysočina se tentokrát 

uskutečnilo v zámeckém hotelu v Herálci. Setkání mělo poskytnout majitelům a správcům 

objektů inspiraci k úpravě a využívání zámeckých parků a zahrad. 

Na úvod byli účastníci seznámeni se strategií organizace Vysočina tourism, která v uplynulém 

roce cílila na rodiny s dětmi a připravovala pro ně speciální akce. 

Součástí byla prezentace ředitele Chaloupek Josefa Zeťka, který představil a přiblížil přírodní 

zahrady a možnosti jejich certifikací. Druhý příspěvek od velkomeziříčského architekta Petra 

Veličky se týkal přístupu ke kulturní krajině jako místu setkávání přírody a člověka. Jako příklad 

představil úpravu zámeckého areálu v Náměšti nad Oslavou, na které se jeho ateliér podílel. 

 

Krajská sekce AMG (říjen - Chotěboř) 

Zástupci muzea jsou také v pravidelném kontaktu se svojí profesní organizací, kterou je 

Asociace muzeí a galerií České republiky (AMG). Kromě celostátní exekutivy má asociace také 

své krajské sekce, které se pravidelně scházejí. Pracovníci muzea se zúčastnili zasedání 

v Chotěboři, kde byla diskutována problematika vyřazování sbírek z Centrální evidence sbírek, 

spravování archivních fondů či odbornosti muzejních pracovníků. Navíc chotěbořské muzeum, 

které ještě do nedávna sídlilo v zámku patřícím soukromým majitelům, muselo řešit situaci, 

kdy mu byla vypovězena nájemní smlouva. V současné době sídlí v provizorních prostorách, 

depozitáře jsou zřízeny na tamním zimním stadionu a připravovaná budova je v rekonstrukci.  

 

13. celostátní sněm AMG (listopad - Brno) 

V listopadu se uskutečnil celostátní sněm AMG, kdy hlavním bodem dvoudenního setkání byla 

volba nové exekutivy na další 3 roky. Zhruba stovka účastníků z institucí napříč celou 

republikou byla seznámena s prací asociace v uplynulém tříletém období, kdy kromě jednání 
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s profesními partnery, kterým jsou například Národní památkový ústav či Národní muzeum, 

přibyla řada jednání s ministerstvy týkající se aktuální situace spojené s epidemií.  

Účastníci byli také informování o spolupráci s českými a slovenskými muzeologickými 

pracovišti, jako jsou Ústav archeologie a muzeologie FF MU v Brně, ústavy a katedry univerzit 

v Opavě, Bratislavě či Nitře. 

V uplynulém volebním období jednala asociace napříč několika ministerstvy (kultura, vnitro, 

školství), kdy se probíraly jak legislativní záležitosti, tak například také edukační aktivity pro 

žáky a revize RVP. 

Majetek 

Již na počátku roku se s ohledem na plánované změny v expozicích začalo s uvolňováním 

prostor, a to jak přímo v expozicích, tak i skladovacích prostor v garáži a bačovně. Z chodby a 

vestibulu druhého patra bylo třeba vystěhovat 9 velkých uzamykatelných vitrín, dalších 6 se 

nacházelo v garáži. Vitríny již nebylo, vzhledem k jejich velikosti, kde skladovat. Navíc již 

neodpovídaly původním výstavním účelům, kdy byly pořízeny do bývalé silniční expozice 

zrušené již v roce 2010. Byly tedy nafoceny, přeměřeny a formou inzerátu na webových 

stránkách muzea a na Facebooku nabídnuty k prodeji. 

V únoru pak byly stejnou formou nabídnuty prosklené výstavní vitríny původně pořízené do 

Galerie Synagoga. Od roku 2010, kdy byly v rozloženém stavu převezeny ze synagogy, byly 

uloženy v bačovně. Nabízeny byly dvě menší (76 x 76 x 195 cm) a dvě větší (76 x 150 x 195 cm).  

Pro výstavní účely muzea, kdy je třeba výstavy ve výstavním sále několikrát do roka měnit, byly 

zcela nevyužitelné.  

Na samém závěru roku byly ve spolupráci s Úřadem pro zastupování státu ve věcech 

majetkových vytipovány předměty ze státního majetku, které má muzeum v užívání, a které 

je nutno vyřadit. Počátkem roku 2022 budou předány ÚZSVM, dále bylo dohodnuto, že v roce 

2022 proběhne i vyřazení zbývajících položek, tak aby ke konci roku nezůstal v užívání muzea 

žádný státní majetek. 

 

 

Práce se sbírkami 

Veškerá práce se sbírkami souvisela s plánovaných odchodem historika a archiváře do penze. 

Bylo třeba provést inventarizaci oddělení pozemních komunikací a jednotlivých archivních 

fondů. 

V průběhu roku bylo zinventarizováno 2 899 čísel, což představuje 8 794 kusů sbírkových 

předmětů. Jednalo se tedy o část podsbírky pozemní komunikace, veškeré archiválie, papírové 

bankovky a část sbírky cínu.  
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Mimo samotných inventur bylo třeba pracovníky, kteří se budou nadále správou archivu a 

vyhledáváním pro badatele věnovat, seznámit se systémem archivu a společně si jednotlivé 

fondy také projít.  Kromě toho byly pracovníkům předány informace o jednotlivých řadách 

archivu (A – tematické celky z regionu, B – pozůstalosti o odkazy rodáků, C – pozemní 

komunikace) a také to, jak s nimi nadále pracovat, jak je rozšiřovat a zpracovávat.  

Vzhledem k tomu, že muzejní sbírky jsou zapsány v Centrální evidenci sbírek, byly také 

předány náležitosti k formálnímu zpracovávání a hlášení změn týkajících se sbírkových 

předmětů. K povinnostem při správě sbírek zapsaných v CESu patří také pravidelné hlášení o 

provedení inventarizací. Byly vypracovány protokoly o inventarizacích v letech 2019 a 2020 a 

následně zaslány na ministerstvo kultury. 

Veškeré sbírkové předměty jsou evidovány nejen v přírůstkové knize, v papírovém katalogu, 

ale také v elektronické evidenci Bach. Všechny tyto evidence by měly být provázané, a tak bylo 

naskenováno a vloženo do Bacha 72 karet 2. stupně evidence. 

Pro instalaci výstavy Lidová výšivka na Velkomeziříčsku, byly v sezoně instalována v klenuté 

chodbě, bylo vyhledáno 16 kusů vyšívaných plen a koutních plachet.  

Muzeum navázalo v průběhu roku spolupráci také s dalšími vědeckými a odbornými 

institucemi. Díky tomu se objeví fotografie našich sbírkových předmětů a předmětů ze 

zámeckých expozic hned ve dvou publikacích. 

Fotografie souboru kubistického nábytku budou publikovány v knize Habitus českých vědců 

1918–1968, kterou připravuje Masarykův ústav ve spolupráce s Akademií věd ČR.  

Druhou publikací je pak sborník 41. mezioborového plzeňského sympozia „Výpravy k já. 

Projevy individualismu v české kultuře 19. století“, kam poskytlo muzeum fotografie kapesníku 

s krví Františka Ferdinanda d´Este.  

 

Archiv 

Vzhledem k epidemiologické situaci byl v 1. pololetí roku počet osobních badatelských návštěv 

minimální. S badateli bylo komunikováno prostřednictvím e-mailu nebo telefonu.  

I po uvolnění epidemiologických opatření byl provoz archivu i nadále omezen. Toto omezení 

souviselo s předáváním archivní agendy jiné pracovnici, neboť stávající historik a archivář 

muzea PhDr. Marie Ripperová odešla k 30. červnu do důchodu. Nově nastupující pracovnici 

byly postupně předány všechny fondy řady A až C, které jsou uloženy celkem v 88 archivních 

krabicích.  Ke každému archivnímu fondu byl vypracován i písemný „manuál“ a nově 

nastupující pracovnice byla odcházejícím archivářem zaškolena do odborné problematiky.  

V průběhu předávací inventarizace bylo zkontrolováno zhruba 2900 evidenčních čísel, jednalo 

se o část podsbírky pozemních komunikací, veškeré materiály muzejního archivu, papírové 

bankovky a část sbírky cínu. Do agendy archiváře spadá též vedení spisovny, která byla taktéž 
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předána nastupující pracovnici. Jednalo se o téměř dva měsíce trvající soustavnou činnost, 

které se věnovaly tři pracovnice, neboť inventarizační sbírková komise musí být nejméně 

tříčlenná, a navíc se obě přebírající pracovnice budou aktivně podílet na chodu muzejního 

archivu. 

Předávání se týkalo i nezařazených materiálů, které na své odborné zpracovaní teprve čekají. 

Jde o písemnosti získané akviziční činností – pozůstalosti po významných rodácích, za poslední 

dva roky. Dále o materiály, které jsou na muzeu uloženy dlouhodoběji a je u nich potřeba 

vyhodnotit, zda jsou vhodné k zařazení do stávajících archivních fondů.  

Součástí odborné práce je mimo jiné kontakt s badateli, kteří se na muzeum obracejí se svými 

dotazy či žádostmi o vyhledání archivních materiálů. Mezi badateli se objevují jak studenti 

píšící závěrečné práce, tak i kolegové z muzejních či jiných odborných institucí. Některé 

z dotazů je možné zodpovědět obratem, jiné vyžadují podrobnější vyhledávání v archivních 

pramenech či v muzejní knihovně.  

Na muzejní pracovníky se tak například obrátili zaměstnanci archivu novoměstské porodnice 

s dotazem na přesné časové období, kdy se v prostorách velkomeziříčského zámku nacházela 

porodnice. Pro nakladatelství Tváře, které připravuje knihu o historii obce Krásněves, byly 

vyhledány historické fotografie této obce. České komoře autorizovaných inženýrů a techniků 

(ČKAIT) zase byla poskytnuta fotografie ze stavby dálničního mostu pro přípravu kalendáře 

věnovanému osobnostem stavitelství.  

Kromě toho se na muzeum s dotazy obracejí i amatérští badatelé. Například je zaujme některý 

z detailů v rámci prohlídky muzea a chtějí se o daném tématu dozvědět více podrobností. Pro 

badatele tak třeba byly v dobovém tisku vyhledány dvě desítky článků týkajících se císařských 

manévrů konaných u Velkého Meziříčí v roce 1909. 

Mezi další témata, o která se badatelé zajímali, patřila netínská hrobka, kostelní zvony či 

kolomazný kámen v Nesměřském údolí, tradice bílých svatebních šatů od poloviny 19. století, 

svatební kroje, exhumace těl německých vojáků na Letné, osobnost Václava Škvařila, lokalita 

Letná v dobovém tisku a jiné. Jedním z badatelských dotazů jsme se zabývali déle. Jednalo se 

o původ křížku na trati Velké Meziříčí – Křižanov – pátrali jsme po události vážící se k místu, 

vytipovali jsme pamětníky této tragédie a získali jejich kontakty.  

Celkem nás oslovilo 39 badatelů ve 37 návštěvách. Bylo předloženo a zkontrolováno 118 

položek, které obsahují svazky, jednotliviny, složky i celé krabice s dokumenty, fotografiemi i 

menšími trojrozměrnými předměty. Před a po předložení bylo nutné vždy překontrolovat stav, 

počet a správné řazení archivních materiálů, aby mohl sloužit dalším zájemcům. 

 

Knihovna 

Veřejná funkce knihovny byla bohužel také narušena koronavirovou pandemií, a v důsledku 

toho musela téměř celé 1. pololetí omezit svoji činnost. Veškeré dotazy byly vyřizovány 
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elektronickou nebo telefonickou cestou.  Celkem bylo uskutečněno 34 výpůjček, avšak 

v převážné většině se jednalo o výpůjčky pracovníků muzea, neboť odbornou knihovnu 

využívají při zpracování sbírkových předmětů, nebo při přípravě scénářů výstav a muzejních 

programů.  

Hned počátkem roku byla aktualizována statistika NIPOS pro Ministerstvo kultury, kde je 

vyhodnocen stav knihovního fondu s jeho přírůstky i úbytky a výsledky případných revizí. Bylo 

pokračováno se zápisem knih a časopisů, za první pololetí zaznamenala muzejní knihovna 

celkem 35 ks přírůstků. Většinou se jednalo o dary, kterých bylo 27 kusů. Fond knihovny 

v současnosti tvoří 12 595 knih, z toho je 2 058 kusů v konzervačním fondu. 

Do muzejní knihovny jsou odbírána i periodika, ze kterých je pořizován analytický popis do 

programu Clavius. Tím je usnadněno vyhledávání podle klíčových slov a témat. Za toto pololetí 

bylo zpracováno 365 článků, čtenářům knihovny je k dispozici celkem 4938 článků, různých 

oborových témat, majících svým obsahem vazbu na region Velkomeziříčska. 

Pracovnice knihovny se celé dva měsíce podílena na předávací inventarizaci archivu, neboť se 

nově bude podílet i na chodu muzejního archivu. Do její gesce bude převedena archivní 

badatelna, a bude odpovídat za vyhledávání archivních materiálů, a jejich předkládání 

badatelům. Odcházející archivářkou byla po odborné stránce náležitě proškolena, v jednání je 

i odborné zaškolení v rámci absolvování archivního minima. 

Pro Centrální registr Národní knihovny byla dodána požadovaná data, aby mohla být 

provedena aktualizace. Dále byl vypracován dotazník zabývající se tématem muzejních 

knihoven a jejich podílu na vzdělávání. Pro knihovnickou komisi Asociace muzeí a galerií byl 

vypracován článek zabývající se historií a vývojem velkomeziříčské muzejní knihovny od jejích 

vzniku až po současnost. 

 

Propagace a fotodokumentace 

S ohledem na celkovou situaci a uzavření muzea se propagace z počátku roku ubírala jiným 

směrem, než tomu bývalo v uplynulých sezonách. V předcházejících letech se prezentovaly 

hlavně jednotlivé výstavy či akce. V letošním roce návštěvníci měli možnost postupně sledovat 

přeměnu stávajících expozic na nové. V březnovém čísle Velkomeziříčska vyšel článek o 

deinstalaci expozice věnované Jiřímu Markovi a bylo nastíněno, jaké další změny muzeum 

čekají. Další úpravy pak byly postupně zveřejňovány na Facebooku muzea, kde si návštěvníci 

mohli alespoň virtuálně prohlédnout, k jakým změnám dochází a na co nového se mohou těšit.   

Jelikož v době uzavření muzea nebylo možné na Facebooku propagovat konkrétní akce, byly 

zveřejňovány nejrůznější tematické příspěvky týkající se jara, Velikonoc či tematické sbírkové 

předměty.  

Od únorového čísla vycházel ve Velkomeziříčsku pravidelný seriál o zámku. Čtenářům 

přibližoval historický a stavební vývoj samotné budovy, významné majitele a pro odlehčení 

tématu také některé z pověstí. Seriál pokračoval až po období majitele hraběte Františka 
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Harracha. Následující díl čtenářům nastínil využití budovy po roce 1948, kdy zde sídlilo 

muzeum, porodnice a archiv a předvánoční díl se pak věnoval sbírce betlémů. V prosinci pak 

bylo s redakcí Velkomeziříčska domluveno, že i v následujícím roce dostane muzeum 

v měsíčníků svůj prostor. 

Po otevření nově vybudovaných a zařízených expozic byl médiím poskytnut článek shrnující 

veškeré změny (tedy zrušení dlouhodobé expozice Jiřího Marka a pozemních komunikací a 

vybudování nových tematických expozic), který byl doplněn také doprovodné fotografie. 

Informace o novinkách se objevily nejen v pravidelně spolupracujících místních médiích, ale 

také v Mladé frontě Dnes v regionální příloze Vysočina, a to včetně fotografií.  

Pro novou sezonu s novými expozicemi byly upraveny také propagační skládačky, které 

muzeum distribuuje jak na pokladně objektu, tak především v informačním centru. 

V rámci placené propagace byl objednán celostránkový článek v barevném letním magazínu 

Deníku Cesty městy, který lákal na výlety na Vysočině a v Jihomoravském kraji. Na straně 

velikosti A4 muzeum prezentovalo svoje expozice spolu s poutavými fotografiemi. 

V letošním roce jsme pokračovali již ve čtvrtém ročníku projektu Objevuj památky, který 

propaguje již přes sto historických objektů, které nejsou pod správou Národního památkového 

ústavu. Pravidelně se prezentujeme pozvánkami a fotografiemi. Muzeum má také své místo 

v tištěné brožuře a na webových stránkách projektu. 

Kromě toho využívá muzeum pro propagaci svoje webové stránky, spolupracuje s portálem 

NovinyVM, s tištěnými médii (Velkomeziříčsko, Deník, Mladá fronta Dnes) a v neposlední řadě 

využívá také plakátovací plochy rozmístěné po městě. 

Největší prostor byl v rámci propagace věnován nejvýznamnější akci sezony, a to historickým 

slavnostem. Články byly uveřejněny nejen v místních médiích, ale objevily se také v regionální 

příloze Mladé fronty Dnes a ve Žďárském deníku. Samozřejmostí bylo umístění plakátů na 

výlepové plochy po městě, banner na bráně při výjezdu z Náměstí, poutač před radnicí a 

rozeslání tiskových zpráv všem regionálním médiím. Plakátky s programem byly k dispozici na 

informačním centru a při akcích v Jupiter clubu. 

 

Výstavy a akce 

S ohledem na epidemiologickou situaci byly téměř veškeré kulturní akce a výstavy muzea 

uspořádány až ve druhém pololetí roku, jelikož prvních šest měsíců nebylo jasné, kdy a za 

jakých okolností budou památky vůbec otevřeny.  

Jediným výstavním počinem prvního pololetí bylo otevření výstavy „Lidová výšivka na 

Velkomeziříčsku“, která byla ovšem součástí prohlídkové trasy v klenuté chodbě. Návštěvníci 

si mohli prohlédnout 13 ukázek vyšívaných koutních plachet a plen. Textilní exponáty byly 

navíc doplněny podrobnými nákresy různých druhů výšivek. Vystavena byla například vyšívaná 

plena z 1. poloviny 19. století, kterou nově vznikajícímu muzeu daroval v roce 1893 Dámský 

odbor. 
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Co se akcí týká, tak jedinou kulturní akcí prvního pololetí byl Concentus Moraviae pořádaný 2. 

června Jupiter clubem. S ohledem na vládní opatření mohla být kapacita sálu využita pouze na 

50 procent, a tak koncert s podtitulem Mozartova schůzka s Morleyem navštívilo 50 

posluchačů. 

Největší kulturní ruch vypukl v zámeckém areálu na začátku září. S ohledem na příznivý vývoj 

epidemie bylo možno slavnostní vernisáží zahájit výtvarnou výstavu „Světy v nás“, která byla 

součástí Evropského festivalu filozofie.  

První zářijový víkend na to pak navazovaly sobotní historické slavnosti, které se i v době 

zvýšených hygienických opatření a kontrol těšily nebývalému zájmu obyvatel. Během 

sobotního odpoledne se v zámeckém areálu vystřídala téměř tisícovka návštěvníků, pro kterou 

byl připraven program jak na zámeckém nádvoří, tak v zámeckém parku.  

V týdnu po historických slavnostech ovšem kulturní ruch neutichl, ba naopak. Od úterý do 

neděle poskytlo muzeum zázemí pro uskutečnění části doprovodného kulturního programu 

Evropského filozofického festivalu. Uspořádáno zde bylo hned pět kulturních programů, 

během kterých do areálu zavítaly necelé čtyři stovky návštěvníků. 

Poslední akcí roku pak byla výstava Miroslava Štěpánka „Šperky a objekty“, která byla opět 

zahájena slavnostní vernisáží. Vernisáž se uskutečnila již v době zpřísněných vládních nařízení, 

avšak ani zvýšená hygienická opatření neodradila téměř stovku návštěvníků.   

Plánovaná říjnová akce „Podzim na šlechtické sídle“ byla kvůli vývoji epidemie v týdnu před 

samotným konáním zrušena. S ohledem na charakter prohlídek bylo počítáno s větším 

množstvím návštěvníků, a tak bylo od akce kvůli zpřísňujícím se vládním nařízením 

odstoupeno.  
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Vernisáž výstavy Světy v nás (1. září 2021) 

 

Po dlouhé odmlce způsobené protiepidemiologickými opatřeními se ve výstavním sále 

uskutečnila první vernisáž až 1. září. Od posledního slavnostního zahájení výstavy uplynulo 

celých 550 dnů.  

Zhruba šest desítek návštěvníků si tak nenechalo ujít slavnostní zahájení výstavy Světy v nás 

autora Borka Vytlačila z Ateliéru Krisans. Na příchozí čekala velkoformátová plátna především 

s portréty, ale nechyběla ani vyobrazení z Velkého Meziříčí. O průvodní slovo se postarala Eva 

Kočí Valová. 
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Výstava Světy v nás (1. září – 31. října 2021) 

 

Podzimní měsíce rozsvítily výstavní sál obrazy Borka Vytlačila z Ateliéru Krisans. Až do konce 

října v sále dominovaly především portréty, ale návštěvníci mezi nimi mohli nalézt také 

pohledy na Velké Meziříčí. Významným prvkem, který se prolínal všemi obrazy, byly především 

výrazné barvy. V průběhu historických slavností pak byla výstava zpřístupněna zdarma, čehož 

využilo téměř 250 návštěvníků 

Výstava byla součástí 15. ročníku Evropského festivalu filozofie a poskytla také příjemnou 

kulisu pro konání Filozofické kavárny, která se v rámci festivalu na zámku uskutečnila. 
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Historické slavnosti (4. září 2021) 

 

Po roce opět areál velkomeziříčského zámku ožil tradičními historickými slavnostmi. Tentokrát 

se návštěvníci přenesli do druhé poloviny 19. století, kdy byla majitelkou Leopoldina 

Lobkovicová. 

Na zámeckém nádvoří byla pro návštěvníky připravena historická módní přehlídka, pohádka 

O chytré kmotře lišce v podání pražského divadla Andromeda či kejklířská vystoupení. 

Nechyběly ani oblíbené staropražské a lidové písničky.  

Kromě programu na zámeckém nádvoří mohli návštěvníci zavítat také do zámeckého parku, 

kde si připomněli 150. výročí založení velkomeziříčského sboru dobrovolných hasičů. V parku 

byla vystavena historická hasičská technika a dobové hasičské uniformy.  

Nechybělo ani stylové občerstvení, horká čokoláda a tradiční kavárna. 

Kromě venkovního programu měli návštěvníci možnost navštívit obnovené zámecké a muzejní 

expozice či výtvarnou výstavu Světy v nás, která byla po celou sobotu přístupná bezplatně. 
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Setkání zástupců Objevuj památky (18. října 2021) 

 

V prostorách velkomeziříčského zámku se uskutečnilo sedmé setkání zástupců objektů, které 

jsou sdruženy pod společným projektem Objevuj památky. V současné době je zapojena více 

než stovka památek. 

Projekt letos vstoupil do své čtvrté sezóny a jeho cílem je zviditelnit i méně známé objekty, 

které se nachází mimo hlavní turistické trasy a které návštěvníkům třeba doposud unikaly. Na 

společných webových stránkách www.objevujpamatky.cz se kromě prezentace jednotlivých 

památek nacházejí také tipy na výlety, kalendář výstav a akcí či odkazy na sociální sítě. 

Kromě samotného setkání, kde se účastníci dozvěděli aktuální informace a nejbližší plány, jsou 

cenné také kontakty, které mohou s kolegy napříč celou republikou navázat. Závěrem setkání 

pak byla komentovaná prohlídka expozic.  
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Vernisáž výstavy Miroslava Štěpánka (12. listopadu 2021) 

 

V páteční listopadový podvečer zaplnili výstavní sál muzea příznivci umění, kteří si nenechali 

ujít slavnostní otevření výstavy velkomeziříčského výtvarníka Miroslava Štěpánka.  

Úvodního slova se zhostila autorova dcera Dita Vomelová, která shrnula otcovu tvorbu a 

připomněla, že je nejen odvážné vystavené šperky tvořit, ale je i nutné mít odvahu na jejich 

nošení. 

Součástí vernisáže bylo také představení monografie o Miroslavu Štěpánkovi, jejímž autorem 

je brněnský sociokulturní antropolog, archeolog a spisovatel Jaroslav Malina. Monografie vyšla 

v Edici Osobnosti Nadace Universitas.  
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Výstava Miroslava Štěpánka – Objekty a šperky (12. listopadu – 17. prosince 2021) 

 

Poslední výstava roku 2021 patřila velkomeziříčskému autorovi Miroslavu Štěpánkovi. Kromě 

opravdu originálních šperků doplňovaly prostor výstavního sálu také nerezové objekty 

umístěné ve volném prostoru. Návštěvníci výstavy mohli obdivovat tvorbu nejen přímo 

v prostorách sálu, ale část uměleckých děl byla vystavena na zámeckém nádvoří. 
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Návštěvnost 
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Během roku 2021 byly expozice muzea otevřeny od června do konce října, výstavní sál pak od 

září do prosince. Oproti roku 2020 jsme v červnu zaznamenali nárůst počtu školních skupin. 

V červnu se jednalo především o školní výlety, v září a říjnu pak o třídy z velkomeziříčských 

škol.  

Oproti předcházejícímu roku se ze škol zvýšila poptávka pro provázení po městě. Pro dvě 

velkomeziříčské třídy byl například přichystán tříhodinový dopolední program zahrnující jak 

prohlídku muzejních a zámeckých expozic a zámeckého areálu, tak komentovanou prohlídku 

města. Ve městě si žáci prošli nejen historické centrum s Náměstím, ale zavítali také na starý 

hřbitov na Moráni k hrobům významných osobností města. Seznámili se nejen s 

bohatou historií Velkého Meziříčí, ale také s významnými pamětihodnostmi a událostmi.  

Celkově ve srovnání s rokem 2020 vykazujeme o zhruba 300 návštěvníků více. Přibylo nám 

návštěvníků výstavního sálu a prohlídek města, na druhou stranu ale ubylo návštěvníků akcí. 

Neznamená to ovšem, že by akcí bylo méně nebo že by o ně byl menší zájem. Naopak akcí se 

uskutečnilo více než v roce před tím, ale rozdíl spočívá především v délce trvání historických 

slavností, z čehož pak logicky vyplývá i návštěvnost. Průměrná denní návštěvnost slavností je 

zhruba tisíc osob, takže pokud v roce 2021 byly z finančních důvodů jednodenní, promítlo se 

to samozřejmě také do zhruba poloviční návštěvnosti oproti roku 2020, kdy byly dvoudenní. 
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3018; 46%
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